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Zápis ze 163. jednání Komise pro hodnocení výzkumných organizací 

konaného dne 8. dubna 2024 od 13.00 hod. dle dohody na předchozím jednání prezenčně v 
zasedací místnosti č. 1 (2. patro), CERGE-EI, Politických vězňů 936/7, Nové Město, 110 00 
Praha 1. 

Jednání se zúčastnili: Matěj Bajgar, Dphil.; prof. RNDr. David Honys, Ph.D.; prof. PhDr. Pavel 
Janoušek, CSc., prof. Ing. Štěpán Jurajda, Ph.D. (místopředseda), prof. RNDr. Ing. František 
Kocourek, CSc., doc. RNDr. Stanislav Kozubek, DrSc., doc. Ing. Jaroslav Machan, CSc.; 
prof. RNDr. Tomáš Polívka, Ph.D. (předseda); prof. Ing. Bohumír Strnadel, DrSc., 
prof. MUDr. Josef Syka, DrSc., prof. Ing. Eva Vejmelková, Ph.D., Ing. Karel Vejražka, Ph.D.; 
doc. RNDr. PhDr. Hana Voňková, Ph.D. et Ph.D., Mgr. Helena Langšádlová (host); Mgr. Pavlína 
Libichová Cermanová, Ph.D. (host); prof. MUDr. Jan Trka, Ph.D. (host); prof. RNDr. Petr 
Štěpnička, Ph.D. (host), DSc.; doc. PhDr. Bc. Iva Poláčková Šolcová, Ph.D. (host); RNDr. Ondřej 
Krajíček (host); Mgr. Ing. Kateřina Miholová, Ph.D. (tajemnice); RNDr. Ondrej Majer, CSc. (host); 
Mgr. Vojtěch Fikar (host); PhDr. Pavel Doleček, Ph.D. (host); Mgr. Markéta Avakian (host); 
Ing. Rudolf Pečinka (host) 

Omluveni: prof. MUDr. Pavel Ševčík, CSc. 

Komise byla usnášeníschopná. 

Pro jednání Komise byl předem navržen program, podklady pro jednání Komise byly 
rozesílány průběžně e-mailem.  

Projednávané body: 

1) Zahájení, schválení návrhu programu, schválení zápisu ze 161. a 162. jednání KHV 

2) Informace z 399. zasedání Rady       [členové Rady ] 

3) Hodnocení účelové podpory      [M. Bajgar, J. Machan] 

a) Návrh programu TWIST (MPO)  

b) Závěrečná zprávu z ex-post evaluace programu ZÉTA (TA ČR) 

c) Závěrečné vyhodnocení programu GAMA 2 (TA ČR) 

4) Implementace Metodiky 2017+      [T. Polívka, K. Miholová] 

a) Informace o aktuálním stavu hodnocení na národní úrovni podle M17+ 

b) Navazující tripartitní jednání s MV a MZd 

c) Osnova komentářů Odborných panelů k oborovým zprávám z Modulu 2 

d) Záměr aktualizace Metodiky 2017+ 

e) Rozšíření Databáze hodnotitelů (zaslané nominace)  

5) IS VaVaI          [ S. Janovský] 

6) Různé  

7) Závěr  

163 
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Ad 1) Jednání zahájil předseda Komise prof. Polívka. Členové KHV jednohlasně schválili program 
163. jednání KHV a zápisy ze 161. a 162. jednání KHV. Prof. Polívka přivítal ministryni pro vědu, 
výzkum a inovace Mgr. Helenu Langšádlovou. 

Dne 9. dubna 2024 končí druhé funkční období pěti členům KHV, a to prof. Janouškovi, 
prof. Jurajdovi, doc. Machanovi, prof. Sykovi a dr. Vejražkovi. Zároveň svou činnost v Komisi ukončil 
dlouholetý zástupce MŠMT dr. Frýzek. Na základě tajné volby Rady pro výzkum, vývoj a inovace 
paní ministryně od 10. dubna 2024 jmenovala novými členy Komise dr. Libichovou Cermanovou, 
prof. Trku, prof. Štěpničku, doc. Poláčkovou Šolcovou a dr. Krajíčka. Novým zástupcem MŠMT byl 
jmenován Mgr. Fikar. 

Ministryně Langšádlová poděkovala končícím členům KHV za jejich službu. Spolu s prof. Polívkou 
ocenila jejich intenzivní úsilí, čas, odbornou erudici a pomoc při zavádění nového systému 
hodnocení s dlouhodobými dopady do celého systému VaVaI. Oba přivítali nově zvolené členy 
KHV, prozatím jako hosty, a poděkovali jim za to, že jsou ochotni věnovat svůj čas i odbornost této 
činnosti. 

Ad 4d) Bod 163 4d) byl předřazen, aby se diskuze mohla účastnit i ministryně Langšádlová, která 
téma otevřela představením záměru aktualizace metodiky hodnocení. Následovala detailní diskuze. 
Doc. Machan připomněl specifika hodnocení aplikovaného výzkumu. Prof. Honys poukázal 
na inspiraci z úspěšně prováděného hodnocení na AVČR. Doc. Kozubek zmínil výjimečnost fordu 
1.7 Other natural sciences v kontextu bibliometrického hodnocení v přírodních vědách. 
Prof. Vejmelková zdůraznila potřebu adekvátnějšího hodnocení aplikovaného výzkumu 
v připravované metodice a potřebu kvalitnějšího hodnocení modulu M1. Konstatovala, že modul 
M2, tak jak je v současné době vyhodnocován, neodpovídá Metodice 2017+ a informace, které 
poskytuje, jsou zavádějící, dále pak zdůraznila význam většího zohledňování modulů M3 – M5. 
Prof. Janoušek podtrhl herní přístup odborné komunity k systému hodnocení a s tím související 
rizika/dopady na záměr metodiky hodnocení. Prof. Štěpnička vyzdvihnul změnu, kterou Metodika 
2017+ vnesla do systému VaV v ČR, důležitost kontinuity hodnocení a průběžnou kultivaci 
vědeckého prostředí, ve které je třeba pokračovat. 

Ad 2) Prof. Polívka informoval členy KHV o 399. zasedání RVVI. Rada schválila poslední zbývající 
strukturované protokoly z tripartitních jednání včetně listů jednotlivých výzkumných organizací 
(tripartitní jednání s AV ČR, MPO, vysoké školy) a vypořádání námitek k hodnocení v Modulu 1 
v technických vědách. Protokoly i listy z tripartitních jednání byly následně zveřejněny. Vypořádání 
námitek bylo rozesláno jednotlivým VO. Dále Rada projednala aktualizaci Metodického rámce 
mezinárodního hodnocení velkých výzkumných infrastruktur. Dalšími body programu byly návrhy 
na změnu Programu na podporu zdravotnického aplikovaného výzkumu na léta 2024 – 2030 
a Programu výzkumu, vývoje a inovací The Country for the Future. Rada schválila připomínky 
k Závěrečné zprávě o realizaci Koncepce výzkumu, vývoje a inovací Ministerstva zemědělství 
na léta 2016-2022. Prof. RNDr. Wilhelm Jan Ansorg, Ph.D., Dr.h.c., byl jmenován členem 
Mezinárodního poradního orgánu Rady pro výzkum, vývoj a inovace. 

Ad 3a) Komisi byla předložen návrh programu TWIST z Ministerstva průmyslu a obchodu. K návrhu 
se vyjádřili a podkladový kontrolní list vyplnili doc. Machan, prof. Vejmelková, dr. Bajgar 
a prof. Polívka. Návrh vyjádření i kontrolní list byly detailně diskutovány, byla zdůrazněna potřeba 
doplnění chybějících informací.  Dále byla diskutována konzistentnost požadavků na programy 
jednotlivých poskytovatelů a rovný přístup.  

Ad 3b) Prof. Polívka uvedl Závěrečnou zprávu z ex-post evaluace programu ZÉTA 
od Technologické agentury ČR. KHV se jednomyslně shodla na svém vyjádření. Hodnocení 
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programu Zéta, jehož primárním cílem bylo zapojení mladých výzkumníků do aplikovaného 
výzkumu, je kvalitně zpracované, obsahuje relevantní doporučení pro budoucí aktivity TA ČR 
a dokladuje, že cíle programu byly splněny. KHV navrhla, že by bylo vhodné jako přílohu uvést 
příklady některých úspěšně řešených projektů. 

Ad 3c) KHV dále projednala Závěrečné vyhodnocení programu GAMA 2 taktéž od TA ČR. Diskuze 
byla na rozdíl od předchozího bodu kritičtější. Hodnocení programu Gama 2 popisuje, nakolik byly 
cíle programu splněny dle řady různých předem specifikovaných indikátorů. Kompletní závěrečná 
zpráva je ale na rozdíl od hodnocení programu Zéta spíše deskriptivní a chybí v ní hlubší analýza 
toho, co v programu fungovalo dobře a co hůře a co by navazující programy mohly dělat lépe. 
Vyjádření KHV ve smyslu připomínek doplní prof. Polívka a rozešle členům KHV ke kontrole 
mailem. 

Ad 4a, b, c) Dr. Miholová shrnula, že minulé i letošní hodnocení běží podle plánovaného 
harmonogramu. Rada schválila poslední zbývající strukturované protokoly z tripartitních jednání 
včetně listů jednotlivých výzkumných organizací a vypořádání námitek k hodnocení v Modulu 1 
v technických vědách. Dne 26. 3. 2024 resp. 2. 4. 2024 proběhlo navazující tripartitní jednání 
s Ministerstvem zdravotnictví resp. vnitra po uzavření hodnocení na úrovni poskytovatele 
v Modulech 3-5. Výstupem tohoto kompletního hodnocení budou opět strukturované protokoly 
a doplněné listy VO v gesci MZd a MV.  

Stále probíhá kontrola datasetu zakoupeného od Clarivate Analytics (Web of Science) nezbytná 
pro přípravu  zpráv v Modulu 2, oborové zprávy by měly být hotovy koncem dubna. KHV bude 
na příštím jednání (případně per rollam) předložena aktualizovaná osnova komentářů Odborných 
panelů k oborovým zprávám z Modulu 2, která bude reflektovat i analýzu nad RIV, a novou tj. již třetí 
zprávu pro hodnocení výkonnosti výzkumu v M2. 

Hodnocení v Modulu 1 bylo zahájeno na přelomu února/března po schůzkách jednotlivých OP, 
panelisté i vzdálení hodnotitelé intenzivně pracují. OP1 a OP6 již aktivně diskutují nad 
problematickými výsledky.  

Ad 5) Ing. Janovský byl z jednání omluven. Na 164. jednání shrne výsledky meziročních kontrol 
IS VaVaI. 

Ad 6) Mgr. Avakian informovala o dalším postupu jednání s Ministerstvem zahraničních věcí 
k návrhu nového druhy výsledku VaVaI „policy paper“. Ředitel odboru zahraničně-politických analýz 
a plánování MZV Jan Šnaidauf se vyjádřil k otázce KHV, v čem se navrhovaný typ výsledku liší 
od (všech poddruhů) výsledku typu H. Ke všem typům výsledků H musí být povinně uvedena do RIV 
legislativní či nelegislativní norma či strategický a koncepční dokument orgánů státní nebo veřejné 
správy, kterou daný výsledek ovlivnil. Z tohoto důvodu tento typ výsledku není vhodný 
pro dokumenty typu policy papers. Dr. Doleček podpořil, aby byly policy papers v RIV evidovány 
jako souhrnné výzkumné zprávy Vsouhrn . Diskuze s MZV bude pokračovat. 
 
Ad 7) Příští řádné 164. jednání se koná dne 6. května 2024 od 13.00 hod. dle dohody 
na předchozím jednání distančně via aplikaci Webex. 

V Praze dne 12. března 2024 

Zapsala: M. Avakian  

Schválil: T. Polívka 


